
 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 21. august 2015 stillet følgende 

spørgsmål nr. 26 (Alm. del) til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares.  

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Flemming Møller Mortensen (S). 

 

Spørgsmål nr. 26:  

”Vil ministeren redegøre for brug af og resultater med babyluger i vores nordiske na-

bolande og Tyskland?” 

 

Svar: 

Til brug for min besvarelse har ministeriet anmodet om bidrag fra Sundhedsstyrelsen, 

som oplyser følgende: 

 

”Sundhedsstyrelsen har forespurgt Socialstyrelsen i Sverige, Helsedirektoratet i Norge 

og Bundesministerium für Familie, Senioren, Frauen und Jungend i Tyskland. 

 

Den svenske Socialstyrelse oplyser, at de ingen statistik har på antallet af hittebørn i 

Sverige, ej heller hos politiet, som også er forespurgt. Såvel politi som de sociale 

myndigheder bliver involveret i at udrede sagen og prøve at finde forældrene.  

 

Sundhedsmyndighederne gør ikke noget særskilt for at forhindre sådanne hændelser, 

men henviser til de forebyggende tilbud indenfor svangreomsorgen, hvor man har til 

opgave at identificere kvinder, som har behov for særlig støtte til at klare forældre-

skabet. De støttende foranstaltninger fortsætter ind i det, der svarer til den danske 

sundhedspleje. Tilbuddene er frivillige og forudsætter, at kvinden selv opsøger disse. 

Endelig oplyser Socialstyrelsen, at også socialforvaltningen har forebyggende tilbud, 

idet forældre altid kan søge om støtte til forsørgelse af barnet. 

 

Der findes ikke babyluger i Sverige. 

 

Det norske Helsedirektorat oplyser, at der ikke er fundet hittebørn i Norge siden be-

gyndelsen af 1990. Det vurderes, at dette skyldes Norges politik på 

reproduktionsområdet og tiltagende sekularisering. Der findes ikke babyluger i 

Norge. 

 

Det tyske Bundesministerium für Familie, Senioren, Frauen und Jungend oplyser, at 

der er regler for psykologisk rådgivning til kvinder, der ikke ønsker at vedkende sig 

deres graviditet, og til kvinder, som ønsker at føde i fortrolighed under medicinsk be-

handling. Rådgivningen tilbydes også efter fødslen. 

 

Det tyske Bundesministerium oplyser også, at muligheden for anonyme fødsler eller 

brug af babyluger ikke er reguleret i lovgivningen. De fører derfor ikke statistik med 

antallet af babyluger eller antallet af børn, der findes i babyluger. De oplyser dog, at 

der fra 2013 er anbefalet minimumstandarder for offentlige og private babyluger, da 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg 

Holbergsgade 6 
DK-1057 København K 

 
T +45 7226 9000 
F +45 7226 9001 

M sum@sum.dk  
W sum.dk 
 

 
Dato: 28. oktober 2015 
Enhed: Sygehuspolitik 

Sagsbeh.: DEPRATH 
Sagsnr.: 1505240 
Dok. nr.: 1783882 
 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg 

Sundheds- og Ældreudvalget 2014-15 (2. samling)
SUU Alm.del endeligt svar på spørgsmål 26
Offentligt



Side 2 

man har fundet frem til, at anonyme fødsler, babyluger og anonym overgivelse af ny-

fødte håndteres forskelligt landet over med og uden offentlig indblanding.”  

 

Jeg kan henholde mig til oplysningerne fra Sundhedsstyrelsen. 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Sophie Løhde      /      Rasmus Thomsen 

 

 


